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ČESKO: Vláda nenese odpovědnost za současnou vysokou inflaci, prohlásil v neděli v Partii
Terezie Tománkové na CNN Prima News premiér Petr Fiala (ODS). Naopak osočil předsedu
opozičního ANO Andreje Babiše, že za inflaci může jeho bývalá rozhazovačná vláda. Ten
však vinu rovněž odmítl, za příčinu inflace označil loňské rozhodnutí vlády nestanovit
cenové stropy na elektřinu u výrobců. Oba se shodli, že považují za správné zrušení
superhrubé mzdy, které podle některých ekonomů bylo významným proinflačním
impulzem.

Podle Fialy má inflace, která v dubnu meziročně byla 12,7 procenta, tři příčiny. Jednou jsou plošné
státní výdaje za epidemie covidu-19, energetická krize a růst marží ve výrobním řetězci od
zemědělství po maloobchod. Vláda podle něj dělá protiinflační opatření. Vyzval Babiše, aby snížil
marže v holdingu Agrofert, jehož je konečným vlastníkem a který má významnou roli v zemědělském
i potravinářském sektoru.

Babiš naopak vládu obvinil z toho, že jí vysoká inflace vyhovuje, protože díky ní získává víc
peněz do rozpočtu. „Tato vláda nemá ráda lidi, zdanila je inflací, teď je zdaní navýšením daní,“ řekl.
„My bojujeme za to, abychom se dostali do dobrých čísel, abychom se neocitli v krachu,“ reagoval
Fiala ve vyhrocené debatě. „Tato vláda nepochopila, že rozpočet má i příjmy,“ opáčil Babiš.

Debata se nesla v konfrontačním stylu. Na proud kritiky ze strany Andreje Babiše reagoval Petr Fiala
slovy, aby již lídr opozice ukončil „sérií nesmyslů a lží“. „Naše babičky říkaly: Kdo lže, ten krade, do
pekla se hrabe,“ zarecitoval premiér.

Andrej Babiš se hájil, že nelže. „Ženete lidi do chudoby,“ pokračoval Babiš. Nařkl také současnou
vládu, že „nesnáší živnostníky“. O Fialově ODS prohlásil, že s Piráty tvoří extrémní levici.

Ohledně superhrubé mzdy se oba politici shodli. „Přineslo to peníze lidem navíc. Bylo to správné
rozhodnutí,“ řekl Fiala. „My jsme dali lidem peníze, jsem na to pyšný, mají rezervy,“ připojil
se Babiš. Zrušení superhrubé mzdy podpořily v minulém období tehdy vládní ANO a tehdy opoziční
ODS a SPD, podle části ekonomů to znamenalo významný inflační impulz, který zároveň zhoršil
rozpočtovou situaci.

Babiš: Zrušme všechny dotace, já jsem pro
Petr Fiala řekl, že vláda stojí za konsolidačním balíčkem a nebude ustupovat tlakům zájmových
skupin. Kabinet ho schválí v nynější podobě, řekl. O tom, jaké konkrétní dotace vláda
v balíčku škrtne, chce ještě jednat se zaměstnavateli a odbory. Předseda opozičního ANO Andrej
Babiš řekl, že by vláda měla usilovat o rušení dotací v celé Evropské unii, ne je řešit v Česku.

„Celá koalice, celá politická reprezentace, která reprezentuje našich pět koaličních stran, stojí za
balíčkem. Budeme ho v této podobě prosazovat a schválíme ho v této podobě,“ řekl Fiala. „Opatření
jsou těžká, nepopulární. Není to jednoduché, ale nemůžeme žít s těmito dluhy, s těmito deficity,“
dodal.

O tom, jaké konkrétní dotace vláda v rámci konsolidace veřejných financí zruší, se ještě podle Fialy
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bude jednat. Do jednání chce zapojit i zaměstnavatele a odbory. Zdůraznil ale, že platí záměr
kabinetu škrtnout na dotacích za dva roky 54 miliard korun.

Podotkl také, že Babišovi konsolidační balíček vadí, protože se škrtání dotací dotkne i jím
vlastněného holdingu Agrofert. „Vás rozčiluje konsolidační balíček, protože se tam vyškrtají dotace a
vy jich nebudete mít, kolik jste zvyklí,“ řekl Fiala.

Babiš se proti výroku ohradil, Agrofert podle něj z dotací nežije, přestože je pobírá. Podle něj by
pro narovnání trhu bylo nejvhodnější zrušit veškeré dotace v celé EU, vláda by se o to podle něj měla
zasadit, a ne řešit dotace v Česku. „Já jsem pro, zrušme všechny dotace, ale evropské. Celá EU běží
na dotace,“ řekl.
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